
بحـث تغذیـه دانشـجویی همیشـه از دغدغه هـای نظـام آمـوزش 
عالـی چـه در سـطح وزارتخانـه و چـه روسـای دانشـگاه ها بـوده 

اسـت؛ موضوعـی کـه طـی سـال های اخیـر بـا بدتـر شـدن شـرایط 
اقتصـادی تشـدید هـم شـد. در ایـن میـان مسـئولان سـازمان امـور 
دانشـجویان تـاش کرده انـد مـدل بودجه دهـی بـه ایـن بخـش را 
تغییـر دهنـد. حـدودا بهمـن  پارسـال بـود کـه مسـعود گنجـی، رئیـس 
صندوق رفاه دانشجویان روش جدیدی را برای تغذیه دانشجویی 

در اجاس روسـای دانشـگاه ها ارائـه داد و بسـیار بـر آن پافشـاری 
کـرد. ارائـه ای کـه سـه  راه پیـش روی دانشـگاه و دانشـجویان بـرای 
تامیـن تغذیـه می گذاشـت کـه در گزارش هـای قبلـی کامـل بـه آن 
پرداختیـم، امـا از آنجـا کـه ایـن مدل هـا بعـد از ارائـه لایحـه بودجـه 
1402 بـه مجلـس بـود، عمـا امـکان اعمـال آنهـا در ایـن لایحـه وجود 

نداشـت. امسـال و بعـد از گذشـت یک سـال از طـرح ایـن مسـاله، 
دو بند لایحه بودجه 1403، در تبصره مربوط به آموزش عالی بیشتر 
متمرکـز بـر تغذیـه دانشـجویی اسـت. لایحـه بودجـه 1403 کـه ابتـدا 
توسط مجلس رد شد، بعد از اصاحات صورت گرفته، 11 دی ماه 

بـه کمیسـیون تلفیـق بازمی گـردد.

»فرهیختگان«تغذیهدانشجویاندربودجه۱۴۰۳رابررسیمیکند

یک ایده نپخته برای غذای دانشجویی

کمبود 4100 میلیاردی بودجه در  وزارت علوم
این لایحه در تبصره 12 خود ســـه بند را به امور آموزشـــی و پژوهشـــی 
اختصـــاص داده  کـــه مهم ترین محور آن شـــامل موضوعات صنفی 
)رفاهـــی( و دانشـــجویی باشـــد. بنـــد ب ایـــن تبصره بـــه واریز وجوه 
اداره شده وام های شهریه دانشجویی به حساب صندوق های رفاه 
دانشـــجویی و بنـــد پ به اصلاح ســـازوکار میـــزان کمک های مالی 
گر بخواهیم به صورت  دولت به امور تغذیه دانشـــجویان می پردازد. ا
جزئی  تر به لایحه نگاه کنیم، باید عنوان کرد قرار اســـت صددرصد 
وجـــوه اداره شـــده پرداختـــی از محـــل بازپرداخـــت وام های شـــهریه 
ی کل کشور واریز شود.  دانشجویی از سال 1385 تا 1402 به خزانه دار
یال به صندوق های رفاه دانشجویی، برای  تا سقف سه هزار میلیارد ر
افزایـــش منابـــع  مالی صندوق های مذکور اختصـــاص داده خواهد 
شـــد، همچنین در بند پ این تبصره اشـــاره شـــده که صندوق رفاه 
وزارت علوم و وزارت بهداشـــت موظفند با منابع در اختیار و وام و 
یافتی از بانک های قرض الحســـنه، استفاده از کارت  تســـهیلات در
رفـــاه دانشـــجویی را برنامه ریـــزی کننـــد. مهم ترین تفاوتـــی که تغذیه 
دانشجویی احتمالا در سال بعد با آن روبه رو خواهد شد، کارت رفاه 
دانشجویی است؛ کارتی که به نوعی پلی برای استفاده از تسهیلات 
یافتی از بانک های عامل و اعتبارات موجود تغذیه  قرض الحسنه در

دانشگاه ها محسوب می شود. 
به عبارتـــی ســـهم دولـــت از محل اعتبـــارات 50 درصد، تســـهیلات 
قرض الحسنه به صندوق رفاه دانشجویی، 30 درصد و سهم نقدی 
دانشجویان 20 درصد خواهد بود. البته سهم دانشجویان نیازمند از 

محل تسهیلات قرض الحسنه محاسبه می  شود. 
تغذیه دانشـــجویی سال های ســـال بـــا توجه به بودجـــه  هنگفتی که 

می طلبد همیشه محل بحث بوده و هست و طبیعتا تغییر روند آن 
گام رو به جلویی محسوب می شود اما مهم تر از تغییر این حوزه، نکته 
آن است که وضعیت از الان بدتر نشود و به اصطلاح شاهد عقبگرد 
در این حوزه نباشـــیم. قبل از مرور اعتبارات تغذیه دانشـــجویی باید 
به وضعیتی نگاه کنیم که بعد از تصویب لایحه بودجه دانشجویان 

با آن روبه رو می شوند. 
درحال حاضـــر دانشـــجویان کشـــور به صـــورت میانگین 20 درصد 
ینه  هر وعده را پرداخت می کنند، یعنی دانشجویان به صورت  هز
میانگیـــن از 200 هـــزار تومـــان پـــول غـــذا تنهـــا 20 هـــزار تومـــان آن را 
می پـــردازد امـــا بعـــد از تصویب ایـــن ماده و با فـــرض ثابت ماندن 
مبلـــغ نهایـــی غـــذای دانشـــجویی، دانشـــجو باید در ســـال 1403، 
حدود 100 هزار تومان )60 درصد نقدی و 40 درصد به صورت وام( 
پرداخـــت کند. می تـــوان از چنین وضعیتی نتیجه گرفت که قطعا 
یـــب، صنفی های دانشـــجویی به ایـــن افزایش قیمت  بعـــد از تصو
کنش هـــای فراوانـــی نشـــان دهند و از ســـمت دیگر پرداخت 30  وا
درصـــدی وام بـــرای دولت در این زمینه به صرفه به نظر نمی رســـد. 
ی که برای ســـال 1402 دانشـــگاه ها پیش بینی شد، برای  کل اعتبار
وزارت علـــوم 5200 میلیـــارد و برای وزارت بهداشـــت 1500 میلیارد 
تومان بود. این اعتبارات ناچیز درحالی بود که وزارت علوم امسال 
و طبق گزارش مرکز پژوهش های مجلس به 9300 و وزارت بهداشت 
بـــه 6500 میلیـــارد تومـــان اعتبار نیاز داشـــتند و برای ســـال آتی نیز 
به حدود 20 هزار میلیارد تومان اعتبار نیاز دارند، همچنین ســـهم 
دانشجویان از اعتبار بیان شده در وزارت علوم 1460 و در وزارت 

بهداشـــت 650 میلیارد تومان است.

معاوندانشجوییدانشگاهعلامهطباطبایی:

یکسان انگاری دانشگاه ها در حوزه تغذیه کار  اشتباهی است
مهدی واحدی، معاون دانشـــجویی دانشـــگاه علامـــه طباطبایی درباره 
کلیت بندهای بودجه درخصوص تغذیه دانشـــجویی گفت: »بندهای 
مربوط به تغذیه در این لایحه که پیشنهادی هم بوده بسیار محدود و کلی 
است. به نظر می رسد که دولت اراده ای برای این دارد که موضوع تغذیه را 
ی دانشگاه ها را نجات دهد  ســـامان دهد و از وضعیت ســـختی و دشوار
امـــا می تـــوان به ایده آن اشـــکالاتی را وارد کـــرد و پیش از اینکه بخواهد به 
مرحله اجرا برسد باید برای آن فکری شود اما اصل اینکه دولت به سمت 

حل این موضوع رفته، مثبت است.«
او افزود: »من فقط به دانشـــگاه خودمان اشـــاره نمی کنم به این دلیل که 
از بیشـــتر دانشـــگاه های کشـــور اطلاع دارم، باید بگویم که واقعا ترم بسیار 
بسیار سختی را معاونان دانشجویی سپری کردند. عمده سختی نیز به 
عدم تامین بودجه ای که برای حوزه تغذیه لازم اســـت و تخصیص هایی 
کـــه ســـازمان برنامه و بودجه انجـــام می دهد؛ بازمی گـــردد. درحال حاضر 
ی از دانشـــگاه های کوچک ما که دو یا ســـه هزار دانشجو دارند نیز  بســـیار
یادی به پیمانـــکاران دارند و حتی  در حـــوزه تغذیـــه بدهی هـــای بســـیار ز
یافت  برخی به مرز این موضوع رسیده اند که پیمانکاران به دلیل عدم در
بـــه موقـــع مطالبـــات خـــود در کش وقـــوس این هســـتند که تامیـــن و ارائه 

خدمات را متوقف کنند.« 
معاون دانشجویی دانشگاه علامه طباطبایی درباره وضعیت پیمانکاران 
دانشـــگاهی بیان کرد: »پیمانکاران معمولا در هر حوزه ای به دنبال ســـود 
کی  هســـتند و واقعیـــت این اســـت که پیمانکاران حوزه غـــذای ما به ادرا
رســـیده اند که خودشـــان را جزئی از دانشگاه تلقی می کنند اما ادامه این 
که پیمان کاران  روند به صورت جدی برای دانشگاه ها ممکن نیست؛ چرا
نیز توان مالی برای ادامه این شرایط را ندارند. به صورت جدی از دولت 
و مشـــخصا ســـازمان برنامه در حوزه تخصیص هایی که به دانشـــگاه ها 
گر این اتفاق  یم که ا صورت می گیرد، تقاضای جدی و توام با نگرانی دار
در دی و بهمـــن نیفتد، قطعا دانشـــگاه ها با مشـــکل روبـــه رو خواهند بود 
تی دامنگیر دانشـــگاه ها شـــود که هزینه ای نیز برای  و به هرحال مشـــکلا

مجموعه های کشور ایجاد کند.« 
گر  ی دانشـــگاه ها در حوزه تغذیه گفـــت: »من ا واحـــدی دربـــاره بدهـــکار

بخواهـــم عـــدد دقیقی را بگویم باید اجـــازه دهید که به صورت کلان تر آن 
که دانشـــگاه هایی در ســـطح و اندازه علامه طباطبایی که  را بگویم؛ چرا
بیش از 15 هزار دانشجو دارند تا 40 میلیارد تومان در حوزه تغذیه بدهکار 
هستند، این میزان نیز تنها برای سه ماه و ترم گذشته دانشگاه ها است.« 
او درخصوص دو موضوع افزایش سهم دانشجو در لایحه و صدور کارت 
، چاره ای  رفاهی، بیان کرد: »نکته این است که نظام آموزش عالی کشور
نـــدارد بـــه غیـــر از اینکـــه بـــرای موضوع تغذیه دانشـــجویی، فکـــری کند و 
ی سهم دانشجو حرکت کند، البته این حرکت باید  به سمت واقعی ساز
با شیب ملایمی باشد و بسیار اهمیت دارد که اجرای این طرح با دقت 
بالایی صورت گیرد یا مثلا حتما در این فرآیند بین دانشجویان برخوردار 
و غیربرخـــوردار تفاوت هـــا دیده شـــود و ملاحظات دیگری که حتما قابل 
طرح اســـت. اما به هرحال تا جایی که من اطلاع دارم، پیشـــنهادی که در 
گونـــی که مطرح بوده مقبول تر و  لایحـــه آمده، در میان پیشـــنهادهای گونا
شدنی تر بوده است. اما صرف نظر از کاستی های احتمالی و تقویت هایی 
گزیر و لاجرمی است.«  که باید صورت بپذیرد، رفتن به این سمت، مسیر نا
معاون دانشـــجویی دانشگاه علامه طباطبایی بیان داشت: »طبیعتا در 
تی وجود خواهد داشت، چه از نظر دانشجویان  این راه نیز قطعا مشکلا
برای سهم پرداختی خود که 20 درصد پرداختی و 30 درصد نیز به صورت 
وام است و چه از جانب صندوق هایی که قرار است پرداختی برای این 
طرح ها داشته باشند. درکنار اشکالاتی که می توان وارد کرد در کل، اینکه 
امروز وزارت علوم و صندوق به این ســـمت رفته اند که کار کارشناســـی 

انجام دهند، پسندیده و ستودنی است.« 
واحدی گفت: »موضوع غذا علی رغم اهمیتی که دارد اما در دانشگاه ها 
ک اســـت کـــه در  بحثـــی فرعـــی محســـوب می شـــود. به وضـــوح قابـــل ادرا
دانشگاه های خارج از کشور و حتی دانشگاه های معتبر و دانشگاه های 
پیرامون ایران، بســـیار نادر و انگشت شـــمار هســـتند، دانشگاه هایی که 
بـــه شـــکلی کـــه در ایران تغذیه وجـــود دارد، خدماتی ارائه دهند. اساســـا 
ی و پژوهشی هستند،  دانشـــگاه ها متمرکز بر موضوعات آموزشـــی، فناور
یعنی عملا دانشگاه ها نیز تعریفی برای خدمات رفاهی در سطح دانشگاه 
گر تمرکز دانشگاه  ندارند؛ درحالی که باید این درک وجود داشته باشد که ا

یاد شود، دســـتاوردهای علمی و پژوهشی نیز افزایش  در حوزه آموزشـــی ز
خواهد داشت.«

 
    وضعیت بودجه تغذیه 

باید با آیین نامه های مختلف مشخص شود
واحدی درباره ایده آیین نامه تغذیه دانشجویی عنوان کرد: »دانشگاه های 
آموزش عالی بسیار متنوع هستند، یعنی ما دانشجویان روزانه و شهریه پرداز 
یم که  و پردیســـی و دانشـــجویان بومی و غیربومی در مناطق مختلف دار
هرکدام از آنها قوانین خاص خود را دارند، همچنین وضعیت استان ها و 
دانشگاه های مختلف استانی در بحث تغذیه نیز متفاوت است، حتی 
ذائقه دانشـــجویان به جهت اقامت در اســـتان های مختلف با یکدیگر 
تفاوت دارد و تمام این موضوعات درکنار پرداخت قیمت  اقتضا می کند 
که آیین نامه ای داشته باشیم تا به صورت شفاف وضعیت هر بخش در آن 
دیده شده باشد. داشتن آیین نامه حتی گاهی اهمیت بیشتری از کارت 
رفاهی بیان شده در لایحه دارد تا به چگونگی اجرای مباحث کمک کند.« 
ی  معاون دانشـــجویی دانشـــگاه علامه طباطبایی درباره یکســـان انگار
دانشـــگاه های اســـتانی و غیراستانی در لایحه بودجه ســـال آینده افزود: 
گر کشـــور را به چهار یا  یم. ا »ما در منطقه  ها تقریبا وضعیت یکســـانی دار
پنج منطقه تقســـیم کنیم، تفاوت هایی وجود دارد که اهمیت هم دارند 
ی دانشـــگاه ها، خصوصا دانشـــگاه های دور از مرکز که  و یکســـان انگار
هزینه های متفاوتی در نیروی انسانی و حمل ونقل دارند، عوارضی خواهد 

داشت. ما امروزه از دانشجویان در دانشگاه های سطح یک این 
موضوع را می شنویم که با توجه به اینکه در دانشگاه سطح 

یکی درس می خوانند انتظار خدمات بیشتری را دارند.« 
او خاطرنشـــان کـــرد: »این را که این حرف مطرح شـــده 

از ســـوی دانشـــجویان تا چه حد درســـت اســـت باید 
بررســـی کـــرد اما ایـــن انگاره ای اســـت کـــه در ذهن 

دانشـــجویان وجـــود دارد. نکته مـــورد بحث دیگر 
این اســـت که اســـتان های حاشیه ای ما تعلق 

به دهک های کم درآمدتر دارند برای محاسبه 

سهم دانشجویان نیز باید به این بحث اهمیت داد، همچنین آمارهایی 
که داده می شود مثلا در طرحی که در دانشگاه تهران صورت گرفته بود، 
بالای 70درصد دانشجویان دانشگاه های سطح یک متعلق به سه دهک 
پردرآمد جامعه هستند. در دانشگاه های استانی دهک های ضعیف تر 
بیشتری وجود دارد و قطعا در سهم دانشجو باید این تفاوت دیده شود.« 

5 نقد اصلی مرکز پژوهش ها به کارت رفاه دانشجویی
مرکـــز پژوهش ها چنـــدروز پیش درکنار نقدهایی کـــه به لایحه بودجه 
دولت وارد کرد، پیشنهادی نیز برای این بندها ارائه داد. علاوه بر نقدی 
که پیش از این بیان شد، در این لایحه، ابهامات بسیاری وجود دارد. 
یکی از نکات ابهام آمیز لایحه آن اســـت که مشـــخص  نیســـت، این اعتبارات از دانشگاه و موسسات آموزش ۱
عالی بعد از اجرا و تخصیص بودجه کســـر می شـــود یا در حین تنظیم 
جداول لایحه بودجه از کلیه دانشگاه ها کسر و در ردیف صندوق رفاه 

لحاظ می شود. 
موضوع دیگری که باید به آن توجه کرد تغذیه دانشجویی  و مدیریت آن است که برعهده دانشگاه هاست. صندوق 2
رفاه تنها مکلف به تعیین سهم است. با تکالیف دستوری به صندوق 
رفاه دو وزارتخانه بهداشت و علوم، بار چندانی در عمل از روی دوش 
دانشـــگاه ها برداشـــته نمی شـــود و تنها تنش های حوزه صنفی افزایش 

خواهد داشت. 
در این بند به تقسیم کارت رفاه دانشجویی اشاره شده  و با وجود اینکه چنین کارتی اصلا وجود خارجی ندارد، ۳
اجرای آن برای یک میلیون دانشـــجو بســـیار زمان بر اســـت و به طول 

می انجامد. 
بنـــد قیمـــت غـــذا در کل کشـــور ثابـــت فرض شـــده، ۴ یکی از نقدهای دیگر را هم باید این دانســـت، در این 
درصورتی که هزینه تمام شده برای هر وعده غذا در دانشگاه های تهرانی 
و شهرســـتانی تفاوت دارد. اجرای این بند برای دانشـــگاه هایی مانند 
دانشگاه فرهنگیان یا دانشگاه  فنی-حرفه ای و دانشگاه تهران که شعب 
مختلفی دارند، با چالش مدیریتی در امور بودجه روبه روی خواهد بود. 

یکـــی دیگـــر از موضوعـــات ایـــن اســـت که به تســـهیلات  قرض الحسنه اشاره دارد، مشخص نیست که به صندوق ۵
یا به دانشجویان داده می شود! زمان بلندمدت این تسهیلات نیز مشخص 
نیست اینکه دانشجویان مقاطع مختلف چه میزان زمان تنفس و بازپرداخت 
خواهد داشت؟ نکته دیگر این است که منظور لایحه از دانشجویان نیازمند 

مشخص نیست و ضابطه و معیاری برای آن ارائه نشده است. 
از این نقدها که بگذریم، درنهایت به نظر می رسد دولت باید در بخش 
تغذیه دانشجویی با توجه به اینکه موضوعی همه گیر است و با دقت تر 
عمـــل کند. به غیـــر از درنظر گرفتن دهک خانوار دانشـــجویان، تدوین 
آیین نامه اجرایی برای تقســـیم کار بین صندوق رفاه، دانشگاه ضروری 
اســـت. این قانون نگاری و رویه جدید تغذیه دانشـــجویی، نباید باعث 
یکسان انگاری در دانشگاه ها شود و دانشگاه از روش هایی مانند رستوران 
... بهره ببرند. همچنین بهتر است هرگونه پیشنهاد اصلاحی  خودگردان و
در رویه موجود امور تغذیه دانشجویان، به دلیل اتصال به کیفیت آموزش 
و پژوهش در دانشگاه ها باید منطقی بوده و پیش از آن پذیرش اجتماعی 
و دانشجویان نیز به همراه خود داشته باشد. بهتر است به جای چنین 
بندی که با ابهام و تناقضاتی در اجرا و نوشـــتار همراه اســـت، در تبصره 
12 و بند پ ذکر شـــود که دولت مجاز اســـت از ســـال تحصیلی 1404-
1403 مبلـــغ پرداختی دانشـــجو برای تغذیـــه را تا دو برابر قیمت مصوب 
سال 1403-1402 افزایش دهد و دانشجویان نیز براساس دهک درآمدی 
خانوار از طریق وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی به صندوق های رفاه 
دانشجویی مورد حمایت قرار گیرند. در ادامه گزارش با تکیه بر داده های 
مرکـــز پژوهش هـــا مصاحبه ای با معاون دانشـــجویی علامه طباطبایی 
داشته ایم تا از چالش های حال حاضر و آینده این حوزه باخبر شویم. 
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فاطمه طاری بخش
خبرنگار گروه دانشگاه 

تکلیف دانشگاه ها برای هزینه بودجه تجهیزات 
در نمایشگاه ایران ساخت

پیمان صالحی، معاون پژوهشـــی وزیر علوم گفت: »تمامی دانشـــگاه ها و پژوهشگاه ها موظف 
هستند بخشی از بودجه تجهیزات را به خرید تجهیزات از نمایشگاه ایران ساخت اختصاص 
دهنـــد.« او ادامـــه داد: »دســـتگاه ها و تجهیزات آزمایشـــگاهی ســـطح یک، جزء دســـتگاه های 
یم؛ خوشـــبختانه  بســـیار پیشـــرفته ای هســـتند و ما در این زمینه اهتمام ویژه برای تامین آنها دار
ی  معاونت علمی در این زمینه حمایت های خوبی را در نظر گرفته و تا 40 درصد سوبســـید رو

این تجهیزات ارائه می دهد.« 
معاون پژوهشـــی وزیر علوم گفت: »اولویت ویژه ما خرید تجهیزات ســـطح یک آزمایشـــگاهی 
یم و اهتمام ما بر خرید این نوع  اســـت، همچنان در دانشـــگاه ها به این نوع تجهیزات نیاز دار
دستگاه هاســـت ولـــی از ســـوی دیگر این تجهیـــزات از قیمت های بالاتری برخوردار هســـتند.« 
، پیرو درخواســـت وزارت علوم از صندوق توســـعه ملی، بودجه تجهیزات ویژه ای با  به گفته او

مساعدت مقام معظم رهبری به این وزارتخانه اختصاص داده شده است. 

وام فرزندآوری به ازای هر فرزند 
به دانشجویان پرداخت می شود

 مسعود گنجی، رئیس صندوق رفاه دانشجویان، گفت: »امیدوارم که دانشجویان با الگوگیری 
از حضرت فاطمه الزهرا )س( ادامه دهنده راه ائمه اطهار باشند و ما هم در این مسیر در تلاش 

هستیم تا امکانات رفاهی را برای دانشجویان فراهم کنیم.« 
ی، ودیعه مسکن و حمایت از خانواده و جوانی  ی با بیان اینکه چهار نوع وام تحصیلی، ضرور و
یم که به دانشجویان تعلق می گیرد، اظهار داشت: »وام ضروری در موارد محدودی  جمعیت را دار
مانند ازدواج، فرزندآوری یا دانشجوی نخبه یا کارآفرین بودن به دانشجویان تعلق می گیرد.« رئیس 
صندوق رفاه دانشجویان ادامه داد: »ما برای امکانات رفاهی و کمک به دانشجویان وام ازدواج 
را در نظر گرفتیم و مبلغ برای زوج هایی که ثبت نام کردند، واریز شده است. در این میان برای 
ی را فراهم کردیم که به ازای هر فرزندی که متولد می شود، مبلغ  مادران دانشجو هم وام فرزندآور
هفت میلیون تومان را در اختیار مادران دانشجو قرار می دهیم و برای پرداخت و ثبت نام این 

وام ها هیچ گونه محدودیتی وجود ندارد.«

تصویب کلیات سند ملی 
هوش مصنوعی

رجبعلی برزویی پس از جلسه 190 شورای ستاد راهبری اجرای نقشه جامع علمی، درخصوص 
ی اسلامی ایران گفت: »در جلسه 181  ارائه پیش نویس سند راهبردی هوش مصنوعی جمهور
ایـــن شـــورا درخصـــوص ضرورت ها و اهمیت تنظیم ســـند ملی هوش مصنوعـــی و تفاوت آن با 

ی تدوین سند مطرح شد.«  سایر اسناد موجود در این حوزه و همچنین چالش های پیش رو
ی و تصویب سند از میان دستگاه های ذی ربط  ی افزود: »در جلسه 185 نیز مرجع نهایی ساز و
مورد بحث و بررسی قرار گرفت و حاصل آن ماده  واحده ای شد که در جلسه 890 شورای عالی 
انقلاب فرهنگی تصویب و توســـط رئیس جمهور ابلاغ شـــد. بر این اســـاس مرجع تصویب سند 
ی دبیرخانه، شورای عالی انقلاب فرهنگی  ی و نوآور ی توسط ستاد علم، فناور پس از نهایی ساز
تعیین شد.« عضو هیات علمی دانشگاه شهید بهشتی گفت: »مقرر شد در جلسات آتی این 
ی اســـلامی ایران مورد بحث و  شـــورا جزئیات پیش نویس ســـند ملی هوش مصنوعی در جمهور

بررسی قرار گیرد.« 


